
Els municipis, reunits a Sant Lluís, acorden convocar una assemblea 
per tractar del finançament municipal i la crisi econòmica

El municipi menorquí de Sant Lluís va acollir 
el Consell Executiu de la Federació d’Entitats 

Locals de les Illes Balears el passat dia 7 de se-
tembre. A la reunió s’hi convidaren la resta de 
batles de Menorca que no pertanyen a aquest 
consell. A més, Aina Calvo, batlessa de Palma, 
i un regidor de l’Ajuntament de Sant Antoni de 
Portmany, en representació del batle Josep Sala 
Torres, assistiren per primera vegada a una ses-
sió del Consell Executiu d’ençà que se’n va re-
formar la composició el 17 de juny de 2009 per 
acord de l’Assemblea General.

Un dels punts de la reunió fou l’acord del Consell 
de Govern per elaborar un protocol general de 
col·laboració entre el Govern de les Illes Balears i 
la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears 
(FELIB) en el procés de desenvolupament del 
Pacte Local, primera passa cap a l’assoliment 
d’un vertader estatut d’autonomia local. Serà 
la Conselleria de Presidència l’encarregada 
d’elaborar aquest protocol de col·laboració i 
fixar el marc general i la metodologia. El Pacte 
Local essencialment és un instrument de diàleg 
i consens perquè els ajuntaments puguin assolir 
la seva pròpia autonomia competencial i finan-
cera. Per això, tant en l’àmbit estatal (FEMP) 

com en l’autonòmic (FELIB) s’està reemplaçant 
el nom de pacte local pel d’estatut d’autonomia 
local. El procés del pacte local autonòmic està 
supeditat al mateix procés que ha de desenvo-
lupar el Govern espanyol. El Pacte Local ha de 
determinar les competències i les delegacions 
competencials dels municipis sota els principis 
d’una veritable autonomia, solidaritat, suficièn-
cia financera, eficàcia, descentralització, co-
operació i coordinació. Així mateix, el Consell 
de Govern també aprovà la creació d’un òrgan 
mixt, amb representació del Govern i de la FE-
LIB, com a instrument de diàleg permanent i im-
pulsor d’aquest procés. Amb la creació d’aquest 
òrgan es dóna cobertura legal a la comissió de 
treball, integrada per representants de la Comu-
nitat Autònoma de les Illes Balears (CAIB) i de 
la FELIB, que treballa des del mes de març per 
establir les bases en què s’ha de fonamentar 
aquest procediment.

També es va informar els assistents de la reunió 
de la FELIB amb la directora general de Salut 
Pública, Margalida Buades Feliu, sobre la grip 
A. Davant l’alarmisme provocat per aquesta 
pandèmia, la directora general va voler enviar 
un missatge de tranquil·litat als batles i batles-
ses perquè el transmetessin als seus municipis, 
atès que, segons Buades, els ajuntaments són 
l’Administració més propera als ciutadans i, en 
conseqüència, han d’actuar com a mitigadors 
de la tensió social. Així, d’aquest primer contac-
te amb Salut Pública sorgí la iniciativa de posar 
en marxa unes jornades informatives per a bat-
les i regidors de sanitat coordinades per la FELIB 
i la Direcció General de Salut Pública, les quals 
serviran per donar informació sobre aquest nou 
virus, com se’n pot prevenir el contagi i quin 
és el protocol d’actuació que cal que tingui en 
compte l’Administració local.

Finalment, els batles i batlesses acordaren que la 
Comissió Permanent de la FELIB convoqui una 
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14 ·  OCTUBRE

Consell Territorial de la FEMP a la localitat sevillana de Dos 
Hermanas per analitzar el Projecte de llei dels pressuposts 
generals de l’Estat 2010, el nou Fons Estatal d’Inversió Local 
i els fons autonòmics que es destinen a les entitats locals. La 
reunió va estar presidida per Pedro Castro (FEMP) i Francisco 
Toscano (FAMP).

A G E N D A

15 ·  OCTUBRE

Jornada coordinada pel Centre Balears Europa i la FELIB en 
la qual es va lliurar l’estudi jurídic elaborat per Deloitte sobre 
l’impacte de la Directiva de serveis als municipis de les Illes 
Balears. L’ acte fou presentat per Joan Ferrà i per la conselle-
ra de Comerç, Indústria i Energia, Francesca Vives, i va comp-
tar amb la participació d’un alt nombre de representants dels 
ajuntaments.

 
9 · OCTUBRE

Jornada a càrrec de la Direcció General de Qualitat dels Ser-
veis per informar els ajuntaments de la convocatòria de les 
subvencions del 2009 de la Conselleria de Presidència en ma-
tèria de qualitat i millora dels serveis públics.

assemblea que serveixi per obrir un debat polític 
sobre el finançament municipal, el futur estatut 
de règim local –l’anomenada tercera descentra-
lització– i la crisi econòmica i els seus efectes en 
els ajuntaments. En paraules de Ramon Orfila, 
batle des Mercadal i vicepresident segon: «Da-
vant els constants anuncis del Govern central 
d’ajornar el debat del sistema del finançament 
econòmic fins al 2011, i davant l’amenaça de la 
reducció de la participació dels ajuntaments en 
els ingressos de l’Estat, crec que la convocatòria 
d’aquesta assemblea és vital.»
La trobada, que està prevista per al mes de març, 
s’estructurarà en un cicle de ponències en les 
quals els batles i representants dels ajuntaments 
exposaran els principals problemes de les cor-
poracions locals. Hi ha l’esperança que aquesta 
assemblea suposi un punt d’inflexió en l’actitud 
de les administracions autonòmica i central res-
pecte a les entitats locals.

Fotografia: Arxiu de Premsa de la Federació Andalusa de Municipis i Províncies



BREUS

1 La FEMP exigeix que els pressuposts generals del 2010 garanteixin la suficiència financera 
de les entitats locals
El 29 de setembre, la Comissió Executiva de la FEMP aprovà una moció en virtut de la qual es 
proposarà que en el projecte de llei dels pressuposts generals de l’Estat es mantinguin totes les 
partides que tradicionalment s’han destinat als ajuntaments. Només d’aquesta manera els con-
sistoris podran garantir l’accés de tots els ciutadans als serveis bàsics. Pel que fa al nou Fons 
Estatal d’Inversió Local, la FEMP va proposar destinar un 60% de la dotació –prevista en 5 mil 
milions d’euros– a despeses relacionades amb polítiques socials i educatives.

2 La Direcció General de Salut Pública es reu-
neix amb la FELIB 
La FELIB es reuní amb la Direcció General de 
Salut Pública per informar els representants dels 
municipis sobre el nou virus de la grip A. La di-
rectora general, Margalida Buades, va enviar un 
missatge de tranquil·litat als batles i insistí que 
els serveis sanitaris a les Illes Balears estan pre-
parats en el cas de que es produeixi un augment 
del nombre de casos. Dins el protocol d’actuació, 
s’ha activat un telèfon d’atenció a les persones: 
900 300 061, i una adreça de correu electrònic: 
grip@ibsalut.es. S’ha demanat als ajuntaments 
que fomentin els bons hàbits d’higiene entre els 
seus ciutadans, que són la millor prevenció da-
vant el contagi. 

3
El conseller de Turisme cita els ajuntaments per posar fi al bloqueig del Pla Renove
Miquel Nadal es va reunir amb alguns ajuntaments i les associacions hoteleres de les Illes Balears 
amb l’objectiu de resoldre el bloqueig de certs projectes de reforma turística a causa dels dubtes 
dels tècnics municipals en la interpretació del Decret i la por d’incórrer a una il·legalitat urbanísti-
ca. Fruit d’aquesta trobada serà la creació d’una comissió mixta que analitzarà cada problema de 
manera individual i també l’elaboració d’un informe jurídic que interpretarà l’article 17 del Decret, 
on es parla de les reformes que es poden autoritzar.

4 La policia turística es manifesta per demanar 
als ajuntaments la creació de places fixes de 
policia local
Policies turístics varen organitzar una manifesta-
ció el 15 d’octubre davant la seu de la FELIB per 
exigir als ajuntaments que creïn places fixes de 
policia local davant la intenció de la Conselleria 
d’Interior d’eliminar aquesta figura el 2010. Joan 
Ferrà i Joan Albertí varen manifestar la seva soli-
daritat amb els treballadors, però matisaren que 
el problema radica en la manca de finançament 
de les entitats locals per poder mantenir les pla-
ces de policia local. Amb la intenció d’avançar en 
la solució d’aquest problema, el divendres pos-
terior a la marxa representants d’UGT es reuniren 
amb la Comissió Permanent de la FELIB. 



Q ?üestionaris

                                 

Margalida Beltran Alomar 
és la responsable del De-
partament d’Administració 
des de final de l’any 2007 
i s’encarrega de gestionar 
i administrar la Federació 

d’Entitats Locals.

Quines són les tasques 
principals del vostre de-
partament?
Aquest departament és el 
responsable d’ordenar i 
catalogar els documents 
d’entrada i sortida de la 
Federació. Les tasques 
principals són: atendre 
telefonades, arxivar do-
cumentació, tramitar ex-
pedients i peticions de les 
citacions dels represen-
tants al diferents òrgans 
externs i, finalment, tenir 

actualitzada l’agenda cor-
porativa.

Podríeu fer un resum de 
l’evolució de la feina del 
vostre departament en 
el darrer any?
Us diré que quan jo vaig 
venir a treballar a la Fede-
ració el desembre de 2007, 
no hi havia tanta quantitat 
de feina, com sé que te-
nim en aquets moments. 
Podem dir que avançam 
en tots els aspectes i això 
fa que la feina que feim si-
gui més qualificada.

                                 

Francisca Vich Llabrés 
està al capdavant del De-
partament de Coordinació 
des del maig de l’any pas-
sat. El seu departament 
serveix de nexe amb la 
resta de departaments de 
la FELIB i els dóna un su-
port molt important, a més 
fa totes les tasques que té 

assignades.

Quines són les tasques 
principals del vostre de-
partament?
El Departament de Co-
ordinació es creà el maig 
del 2008 per donar su-
port al Departament 
d’Administració. Les tas-
ques principals del depar-
tament són diverses però 
constants en el temps, 
com ara convocar els 
membres de les comis-
sions internes i externes, 
elaborar el programa de 
les jornades, estendre 
l’acta de les reunions dels 
òrgans de govern, difon-

dre la informació que pot 
interessar a les entitats 
locals associades per co-
rreu electrònic, carta i fax, 
etc.

Podríeu fer un resum de 
l’evolució de la feina del 
vostre departament en 
el darrer any?
Durant aquest darrer any 
es pot observar una evo-
lució constant. Han aug-
mentat notablement el 
nombre de comissions 
internes i externes a la 
Federació, el nombre de 
jornades i la informació 
que enviam a les entitats 
locals. 
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